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در گردهمایی هتل داران  کشور مطرح شد؛ 

    اقتصاد کیش -     رییس 
جامعه هتل داران ایران از افزایش 
آمار پلمب روزانه هتل ها به دلیل 
رعایت نشدن حجاب مسافران 
خبر داد و درباره گرانی هتل ها و 
رقابت نابرابر خانه های اجاره ای 

توضیحاتی ارائه کرد.

اظهار نگرانی رئیس جامعه هتل داران کشور 
از پلمپ هتل ها بعلت بی حجابی

انتقاد رئیس جامعه هتل داران کیش از نوع  نگاه دولتمردان به صنعت گردشگری 

بــه گــزارش  اقتصاد کیش جمشــید 
حمزه زاده در نشست خبری  جامعه که به 
همراه جمعی از اعضای جامعه هتلداران 
و صاحب نظران صنعت هتل داری برگزار 
شد، گفت: متاسفانه شرایط گردشگری و 
هتل داری اصلا خوب نیست و روز به روز 
بدتر می شود و در چند سال گذشته مکرر 
با بحران مواجه شده و صنعت هتل داری 
به شدت آسیب دیده است. علاوه بر این 
از ناحیه سیاســت های غلط بخش های 
دولتی از جمله ســازمان امور مالیات و 
وزارت گردشگری و نگاه هایی که دیگر 
ســازمان ها به هتل ها دارند، مورد اذیت 
هستیم و از طرفی تورم و افزایش هزینه ها 
نیز هتل داری را به زحمت انداخته است و 

هتل ها زیان ده شده اند.
استان فارس بیشترین تعداد هتل های 

پلمب  شده را دارد
رییس جامعــه هتل داران ایــران درباره 
تازه ترین بحــران و چالش  هتل ها اظهار 
کرد: متأســفانه آمار پلمــب هتل ها روز 
به روز بیشــتر می شــود و بــه یکی از 
چالش های فعالان هتل داری تبدیل شده 
است. آمار دقیق هتل های پلمب شده در 
حال گردآوری است، ولی تا کنون استان 
فارس بیشترین تعداد هتل های پلمب شده 

را داشته است.
حمــزه زاده افــرود: جامعــه هتلداران 
جلسات مختلفی با وزارت گردشگری 
و سازمان های نظارتی داشته و درباره این 
موضوع صحبت شده که هتل با جاهای 
دیگر فرق دارد. ما همچنان پیگیریم تا این 

چالش حل شود.
رییس جامعه هتل داران ایران اظهار کرد: 
هتلدار نمی تواند مسافر را اجبار کند، البته 
موقع پذیرش مســافر خواسته می شود 
حتما حجاب را رعایت کنند، که رعایت 
هم می کنند، ولی خدمات هتل ۲۴ ساعته 

است.
کریم بیگــی، رییس جامعــه هتل داران 
اصفهان نیز در ایــن باره گفت: مقامات 
می خواهند کســانی را کــه حجاب را 
رعایــت نمی کننــد از خدمات دهــی 
محروم کنند، اما این موضوع شامل حال 
خدمات دهندگانی می شود که در لحظاتی 
کوتاه و موقت خدمات می دهند، درحالی 
که حداقل قرارداد هتل با مهمان ۲۴ ساعت 
است. زمانی که مسافر پذیرش می شود 
ما به عنوان هتل دار مکلفیم ۲۴ ســاعت 
خدمات دهیم، در این بین اگر مســافران 
ضابطه مربوطه را رعایت نکنند به بن بست 
می رســیم، چون یا باید خدمات را قطع 
کنیم که مهمان شــاکی می شود و یا اگر 
هزینه را بخواهیم برگردانیم هتل متضرر 
می شود. برای این مسأله راه حلی نداریم و  

خواسته ایم به ما راه حل ارائه بدهند.
حمزه زاده، رییس جامعه هتل داران ایران 
درباره ضرر مالی هتل ها در ازای پلمب نیز 
گفت: میزان خسارت به هتل و رستوران 
بســتگی دارد، همه شبیه هم نیستند، این 

ضرر متناسب با شرایط هتل و رستوران 
است.

در هر استان یکی دو هتل پلمب شده 
است

سیدحسن سیادتان، عضو هیات مدیره 
جامعه هتــل داران ایران و رییس جامعه 
هتلداران فارس نیز گفت: این اتفاق برای 
یکی از هتل های فارس رخ داد، و درحالی 
که حدود ۷۰ نفر پرســنل و تعداد زیادی 

مهمان داشــت، پلمب شد. هر چند این 
هتل با وساطت چند روز بعد فک پلمب 
شد، اما مسأله ما این است اگر این اتفاق ها 
در بخشــی از هتل، مثل کافی شاپ رخ 
می دهد آنجا باید تعطیل شود، نه اینکه کل 

مجموعه هتل پلمب شود.
او با بیان این که در هر استان یکی دو هتل به 
این دلیل پلمب شده است، اظهار کرد: این 
روش برخوردی که کل هتل پلمب شود، 
غلط اســت. در یزد بیش از یک ماه است 
یک هتل بسته شده و صاحب هتل اعلام 
کرده بود حداقــل اجازه بدهید درختان 
باغچه را آب دهیم. انتظار داریم راه حلی 

برای این موضوع سنجیده شود.
حمزه زاده در ادامه این نشســت درباره 
استانداردسازی هتل ها گفت: حدود ۷۰ 
درصد هتل ها گواهی استاندارد گرفته اند 
و مابقی در چرخه استاندارد هستند، ولی 
مدت گواهی کیفیت سه ســاله است و 
مستمر باید در این چرخه باشند و چنانکه 
در فرایند خدمات دچار مشکل شوند آن 

گواهی قابل تجدیدنظر و ابطال است.
بی علاقگی هتل های زنجیره ای برای 

سرمایه گذاری در ایران
وی  سپس درباره شرایط سرمایه گذاری 
خارجی در هتل داری کشور، اظهار کرد: 
هتل هــای زنجیره ای علاقــه ندارند در 
کشور ما سرمایه گذاری کنند. البته بیشتر 
هتل های دنیا اعلام می کنند در کشوری 
کــه قیمت در اختیار دولت باشــد وارد 
نمی شویم، منتها تعدادی شرکت جزئی 

در مشهد سرمایه گذاری کرده اند.
مادرشــاهیان، رییس جامعــه هتلداران 
خراسان رضوی نیز گفت: در این استان 
قبلا رشــد خوبی در صنعت هتل داری 
داشت، ولی به خاطر برخی مسائل با افت 
سرمایه گذاری مواجه شد. هرچند همین 
حالا حدود ۴۰ - ۵۰ هتل درحال ساخت 
هستند که تا یکی دو سال آینده بهره برداری 
می شوند که ۷۰ تا ۸۰ درصدشان چهار و 
پنج ستاره هســتند. امیدواریم مشکلات 

سرمایه گذاری در این بخش حل شود.  
در ادامه این ســوال پرســیده شده که با 
توجه به این که خراسان رضوی بیشترین 
ظرفیت هتلی را دارد، ولی ظرفیت اشغال 

آن ها حدودا ۳۰ درصد بوده و با این شرایط 
چگونه برای سرمایه گذاران توجیه پذیر 
است،  رییس جامعه هتل داران خراسان 
رضــوی اظهار کرد: بــا وضعیت فعلی، 
سرمایه گذار در بخش هتل یا باید دیوانه 
باشد یا عاشق، چون اصلا طرح توجیهی 
وجود ندارد و توجیه اقتصادی هتل سازی 

صفر است.
حمزه زاده در ادامه این بحث گفت: متاسفانه 
هیچ گونه مطالعات نیازسنجی نداریم. اگر 
به وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 
مراجعه کنید هیچ سیاست گذاری در این 

زمینه ندارد.
رییس جامعــه هتل داران ایــران به این 
پرسش که اگر سرمایه گذاری توجیه ندارد 
و تعداد هتل برابر با حجم سفرها نیست، 
پس هدف گذاری برنامه هفتم توســعه 
برای جذب ۱۵ میلیون مسافر بر چه مبنایی 
بوده است؟ اینگونه پاسخ داد: در افق ۲۰ 
ســاله )۱۴۰۴( چقدر قرار بود توریست 
داشته باشیم؛ ۲۵ میلیون نفر، اما الان چقدر 
توریســت داریم!؟ بنابراین برنامه هفتم 
توســعه باید منطبق با شرایط روز باشد. 
ما به شدت حامی سرمایه گذاران هستیم 
ولی این حمایت باید براساس شرایط و 

نیاز کشور باشد.
شــیروانی، عضو هیأت مدیــره جامه 
هتل داران ایران و رییس جامعه هتل داران 
همدان نیز درباره رقابت خانه مســافر با 
هتل ها گفت: تعارضی در ضوابط هتل و 
آن خانه هــا وجود دارد، آن ها هزینه بالا و 
یا مالیاتی نمی پردازند و آزادی را به شیوه 
نادرست به اجرا می گذارند، درحالی که 
در مقابل هزینه هایی که هتل ها می پردازند، 
قیمت آن ها گران نیست. نباید که به مهمان 
خارجی خدمات ارزان و مجانی داد. باید 
به هتل ها کمک کرد، می تواند آزادسازی 

نرخ صورت گیرد.
حمزه زاده در ادامه این بحث گفت: واقعا 
رقابت نابرابری بین هتل و خانه مسافرها 
وجــود دارد؛ هتل ها مالیات و هزینه های 
حامل انــرژی را می پردازند، درحالی که 
خانه مسافرها هیچ یک از این هزینه ها را 

نمی پردازند.
مهدی رودبارکی، عضــو هیات مدیره 
جامعــه هتل داران و نماینــده هتلداران 
استان مازندران، نیز  اظهار کرد: حاکمیت 
کشورهای پیشرو عوارض و مالیات را در 
مناطق گردشگری آنقدر بالا تعیین می کند 
که مردم سراغ خانه شخصی نروند، برای 
همین در سواحل کشورهای پیشرو دریا 
و هتل می بینید نه مثل مناطق شمالی ما که 

خوش نشین شده اند.
وی  افزود: زمانی که خانه مســافر شکل 
گرفت برای قشر ضعیف بود، آن زمان سه 
قشر بودند؛ ضعیف، متوسط و قوی، اما 
الان دو قشر هستند؛ ضعیف و بدنه قوی، 
اما دقت نظر داشته باشید خانه های مسافر 
شکل نگرفتند که نرخ اجاره هفت هشت 

میلیون تومانی داشته باشند.
رودبارکــی همچنیــن اظهــار کــرد: 
آزادی هایی که در خانه ها حس می شود 
با توجه به فضای فرهنگی موجود مثل 
روز روشــن است، ولی این گونه توجیه 
می شــود که مهمان هتل بــه دلیل نرخ 
گران اقامت به سمت خانه های شخصی 

می رود.
نوع نگاه دولتمردان به صنعت 

گردشگری خوب نیست 
مسیح الله صفا، رییس جامعه هتل داران 
کیــش نیز گفــت: در ۹۱ کیلومتر مربع 
جزیره کیش۲۲ هزار »خانه شبانه« داریم، 
فرق ما با مازندران این است کسی که در 
مازندران خانه اجاره می دهد مالک به هر 
حال حضور دارد، اما در کیش دلال خانه 
شــبانه را ماهی ۱۰ میلیون اجاره می کند 
که ســالانه ۱۲۰ میلیون تومان می شود، 
ولی در نوروز هر شــب هر اتاق همان 
خانه را ۲۵ میلیون تومان می فروشــد و 
ما باید پاسخگوی وضعیت آن ها باشیم. 
این درحالی است که همین حالا اقامت 
در هتل پنج ستاره کیش با صبحانه با بلیط 
رفت و برگشت چهار و نیم میلیون تومان 

است.
رییس جامعه هتــل داران کیش در ادامه 
بیان کرد: در کشور ما دولتمردان، صنعت 
گردشگری را اشتغالزا نمی بینند و دیدگاه 
و نظــرات شــخصی خــود را در نظر 
می گیرند و از پشت میز انتقاد می کنند که 
سرمایه گذار خارجی نمی تواند به ایران 
بیاید و وقتی این طرف میز می نشــینند 
تاکید می کنند که سرمایه گذار باید بیاید.

صفا همچنین درباره استانداردســازی 
هتل هــا اظهار کــرد: در کیش ۵۲ هتل 
داریم که ۵۰ هتل استانداردســازی شده 
و ۶۰ هتل هم درحال ســاخت است، آن 
هم در شرایطی که همین حالا ۱۹ درصد 

ظرفیت هتل ها تکمیل است.
حمزه زاده، رییس جامعه هتل داران ایران 
دربــاره برهم خــوردن معادله عرضه و 
تقاضا در ایران، بیان کرد: بیشتر مردم در 
وضعیت موجود برای سفر توان ندارند و 
در این وضعیت، عرضه و تقاضای واقعی 

کمرنگ شده است.  
وی  درباره مالیات هتل ها نیز  گفت: در 
دوران کرونا هتل ها امهال مالیاتی داشتند، 
ولی همان بلای جانمان شد. تأسیسات 
گردشگری از ۵۰ درصد مالیات معافند 
که دوره آن تمام شــده و ابلاغ آن تمدید 
نشده و دیگر اعمال نمی شود و تاسیسات 
گردشگری با مشــکل مواجه شده اند. 
ضــرورت دارد در قانــون برنامه هفتم 
توسعه بحث ۵۰ درصد معافیت مالیاتی 
اضافه شود. علاوه بر این معافیت مالیات 
ارزش افزوده شامل حال هتل های کمتر 
از سه ستاره شده و باید مشمول هتل های 

دیگر هم شود.
ساختمان هتل های کشور ایمن هستند، 

اما بعضی هایشان فرسوده شده اند
حمزه زاده درباره ایمنی ساختمان هتل ها 
در کشــور با توجه به مشــخص شدن 
ساختمان های ناامن، اظهار کرد: هتل های 
کشور ایمن هستند برای همین گواهی 
کیفیت گرفته اند. یــک تعداد از هتل ها 
فرســوده و قدیمی هســتند و به تغییر 
کاربــری نیاز دارند، ولی به دلیل ضوابط 
این امــکان را ندارند، ولــی به وزارت 
میراث فرهنگی و گردشــگری پیشنهاد 
دادیــم که این هتل ها تغییر کاربری داده 
شود و سرمایه گذار یک واحد اقامتی در 
جای دیگــری احداث کند که امیدوارم 

همکاری کنند.

 

اقتصــاد کیش -    رییس پلیــس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش گفت: طی 
چهار ماه نخست سال جاری، ۲ هزار و ۲۵۰ موتور شارژی توسط پلیس این جزیره 

توقیف شد.
 به گزارش اقتصاد کیش سرهنگ »مهدی توانگر« در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با 
اشاره به ثبت ۲۴ هزار و ۵۰۰ اعمال قانون برای موتورهای شارژی کیش توسط پلیس، 

اظهار کرد: از این تعداد ۶ هزار و ۲۰۰ مورد مربوط به نبود کلاه ایمنی بوده است.
وی با بیان اینکه راکبان بخش اعظمی از موتورهای توقیف شــده، فاقد گواهینامه 
بودند، اضافه کرد: یک هزار و ۵۰۰ راکب موتور شارژی توقیف شده به دلیل نداشتن 

گواهینامه به مراجع قضایی معرفی شدند.
رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش با اشاره به ۸ فقره تصادف فوتی 
رخ داده توســط موتورهای شارژی در سال جاری، بیان کرد:  تمامی فوت شدگان 
فاقد کلاه ایمنی بودند که از این جهت پلیس تاکید ویژای به استفاده از کلاه ایمنی 

توسط راکبان دارد.
وی با بیان اینکه طرح هندسی مناسب در معابر برای ایجاد استانداردهای لازم جهت 
تردد موتورهای شــارژی در کیش اجرا می شــود، افزود: در همین راستا با کمک 
معاونت عمرانی سازمان منطقه آزاد کیش و شرکت عمران،  آب و خدمات، تمامی 
معابر اصلی جزیره به طول ۱۷ کیلومتر برای تردد موتورهای شــارژی خط کشی 

شدند.
ســرهنگ » توانگر« گفت: در مرحله دوم نیز حرص درختان کناری معابر اصلی، 
نصب تابلو و خطوط هاشور در دستور کار قرار دارد تا مسیر تردد موتورهای شارژی 

کاملا مجزا گردد.
وی از شهروندان خواست تا هرگونه مشکل هندسی در تردد موتورهای شارژی در 

مسیرهای ویژه ایجاد شده را به پلیس انتقال دهند.
وی با تاکید بر اینکه ترخیح موتورهای شــارژی در کیش بدون حضور رانندگان 
آن ها در کلاس های آموزشی ممکن نیست، اظهار کرد: در راستای کاهش حوادث 
و ســوانح ترافیکی و بهبود فرهنگ عبور و مرور، دوره های آموزشــی و بازآموزی 
قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی برای رانندگان موتورهای شارژی توقیفی، 

برگزار می شود.
رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش افزود: در این دوره آموزشی توجه 
به علائم راهنمایی و رانندگی، عدم حرکت در پیاده رو یا در جهت مخالف مسیر مجاز 
و حمل بار غیر متعارف، عدم انجام حرکات نمایشی و مارپیچ، عدم حمل یدک با 
موتور شارژی و لزوم استفاده از کلاه ایمنی از جمله مواردی که همراه با فیلم های 

آموزشی به حاضران در جلسه بازگو می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه رانندگان موتورهای شــارژی توقیفی ملزم به شــرکت در 
کلاس های بازآموزی قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی هســتند، اضافه کرد: 
این کلاس ها پنج شنبه هر هفته برای رانندگان موتورهای شارژی توقیفی در سینما 

لبخند این جزیره برگزار می شود.
ســرهنگ » توانگر« همچنین از تهیه ۱۵ هزار برگ بروشور آموزشی برای راکبان 

موتورهای شارژی و آغاز توزیع آن در سطح جزیره توسط پلیس خبر داد.
وی در ادامه با اشاره به اینکه ۶۷ فروشگاه موتور شارژی در کیش مجوز فروش دارند، 

بیان کرد: ۱۲ مرکز تولید موتور شارژی نیز در جزیره کیش فعال است.
رییــس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش اضافه کرد: این ۱۲ مرکز تولید 
موتور شارژی در جزیره هرچند مجوز دارند اما به دلیل ممکن نبودن پلاک گذاری 

موتورهای تولیدی از نظر پلیس فاقد استاندارد هستند.

 مراکز تولید موتور در کیش از نظر 
پلیس فاقد استاندارد هستند

رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش :

اقتصاد کیش  -   کشــتی نفتکش شــرکت ملی نفتکش ایران موفق به نجات ۶ 
سرنشین یک موتور لنج حادثه دیده در آب  های خلیج فارس شد.

بــه گزارش اقتصاد کیش به نقل  از شــرکت ملی نفتکش ایــران، یک فروند از 
کشتی های ناوگان این شرکت در حالی که به سمت بندرعباس در حرکت بود، 
از یک موتور لنج باری در حال غرق شــدن پیام درخواســت کمک اضطراری 
دریافت کرد. پس از دریافت این پیام، کشــتی نفتکش مطابق قوانین بین المللی 
دریانوردی ضمن هماهنگی با اداره بنادر و دریانوردی جزیره کیش و اعلام این 
حادثه، بلافاصله به سمت موقعیت شناور سانحه دیده در محدوده آب های این 

جزیره تغییر مسیر داد.
براساس این گزارش، پس از رسیدن کشتی نفتکش به موقعیت لنج باری حادثه 
دیده، عملیات نجات آغاز شد؛ به طوری که با اقدام به موقع و سرعت عمل کاپیتان 
و دریانوردان کشتی نفتکش، ۶ خدمه این شناور از خطر غرق شدن نجات یافتند.

کشــتی نفتکش شرکت ملی نفتکش ایران پس از اتمام عملیات نجات و ضمن 
هماهنگی با اداره بنادر و دریانوردی جزیره کیش به مسیر اصلی خود بازگشت 
تا ۶ سرنشــین نجات یافته را در بندرعباس به مسوولان اداره بنادر و دریانوردی 

هرمزگان تحویل دهد.

نجات خدمه لنج باری توسط کشتی 
شرکت ملی نفتکش ایران

اقتصاد کیش  -    رییس اداره آتش نشــانی کیش با اشــاره به وقوع آتش سوزی 
در یک ســوله مبلمان گفت: در این اتفاق قســمتی از سوله آتش گرفته کاملا در 

آتش سوخت.
به گزارش اقتصاد کیش، سهراب رضایی  گفت : خوشبختانه در این آتش سوزی 

کسی آسیب ندید و آتش با تلاش نیروهای آتش نشانی مهار شد.
وی در رابطه با دلیل بروز آتش ســوزی، بیان کرد: علت حادثه در دست بررسی 

است.
وی شهروندان خواست تا با رعایت نکات ایمنی حافظ سلامت خود و خانواده 

باشند.
رییس اداره آتش نشانی و خدمات ایمنی کیش اتصالی برق و عیوب سیستم های 
سرمایشی را از مهم ترین دلایل آتش سوزی در نقاط مختلف جزیره کیش در ۴ 

ماه گذشته برشمرد.
وی با اشاره به اینکه با آغاز فصل گرما و استفاده بیشتر از وسایل سرمایشی، سوانح 
آتش ســوزی در کیش افزایش می یابد، گفت: در ۴ ماه گذشته ۱۷۴ واقعه حریق 
اعلام و اطفاء شده است که در ۴۳ مورد، علت اصلی حریق اتصالی برق و عیوب 
سیستم های سرمایشی بوده است. وی افزود: ضایعات گیاهی و سطل های زباله، 
درختان خشک، وسایل آشپزخانه، پیک نیک های خانگی و خودرو نیز از مواردی 

است که موجب بروز بیش از ۱۳۱ مورد حریق در این مدت شده است.

مهار آتش سوزی در جزیره کیش

اقتصـاد کیـش
سازمانآگهیها
44424999

اقتصاد کیش -  اظهارات اخیر حجت الله عبدالملکی، دبیر شورایعالی مناطق آزاد 
مبنی بر اعلام آمادگی اتاق ســرمایه گذاری خارجی امارات برای ســرمایه گذاری 
۱۰۰ میلیارد دلاری در مناطق آزاد ایران در حالی جنجالی شده که سید مرتضی افقه، 
اقتصاددان معتقد است: چنین موضوعی اصلا نمی تواند صحت داشته باشد و فقط 
فرصت ها را از کشور می گیرد و موجب اتلاف منابعی خواهد شد که در این حوزه 

مدیریت می شود..
اخیرا دبیر شــورایعالی مناطق آزاد از استقبال کشور های خارجی از جمله چین و 
امارات از طرح های سرمایه گذاری این نهاد خبر داد و گفت: »اماراتی ها آمدند و اتاق 
ســرمایه گذاری خارجی امارات گفتند که ما تا ۱۰۰ میلیارد دلار حاضریم سرمایه 
گذاری کنیم، طرح هایتان را بدهید.« در این زمینه کارشناســان اقتصادی به علاوه 
فعالان مناطق آزاد با رد این آمار، تاکید کردند که چنین ادعایی بدون شــک  نمی 

تواند درست باشد.
صندلی دبیری به منتقد این مناطق رسید!

با ورود حجت عبدالملکی به مناطق آزاد که سابقا جزو منتقدین سرسخت این مناطق 
در دولت حسن روحانی بود، هر روز شاهد ارائه آمار های غلط، هزینه کرد های خارج 
از عرف، سفر های مکرر داخلی و خارجی بدون دستاورد و حتی ابهامات  در حوزه 

عزل و نصب ها هستیم؛ 
اما موضوع تعجب برانگیز این روزها، سکوت نمایندگان مجلس در قبال تحرکات 
صورت گرفته در دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد است، این در حالی است که تا 
همین چندماه پیش، صدای داد و فریاد این نمایندگان از مجلس شنیده می شد و در 
جلسات علنی مجلس به سعید محمد و یا دبیران پیشین می تاختند که از جمله آن 
می توان به جر و بحث معصومه پاشایی بهرام با سعید محمد به سبب تامین نشدن 
نظر این نماینده برای انتصاب مدیرعامل ارس که منجر به قهر از جلسه کمیسیون 

اقتصادی مجلس  شد!
صحت و سقم سرمایه گذاری اماراتی ها در مناطق آزاد

در همین زمینه سید مرتضی افقه، اقتصادددان معتقد است: در شرایطی که در اوج 
تنش با امارات بر سر حاکمیت جزایر سه گانه هستیم، ادعای چنین سرمایه گذاری ای 

از سوی اماراتی ها کذب محض است.
حسین فروزان، مدیرعامل سابق منطقه آزاد ماکو نیز با بیان اینکه هیچ کشوری در 
شرایط کنونی تحریم ها حاضر به سرمایه گذاری در مناطق آزاد ما نیست، اظهار کرد: 
نه مناطق آزاد ما زیرساخت لازم برای ۱۰۰ میلیارد دلار که هیچ، برای ۱۰ میلیارد دلار 

را دارد و نه خارجی ها به دلیل تحریم ها تمایلی برای سرمایه گذاری دارند.
تبعات اعلام اعداد و ارقام عجیب و بزرگ!

سید مرتضی افقه، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه کابینه 
ابراهیم رئیسی مجموعه ای کم تجربه و در بسیاری موارد فاقد دانش تخصصی است، 
گفت: همان حرف های عجیب و غریب حجت الله عبدالملکی در سمت وزیر کار 
دوباره دارد تکرار می شود. او که قرار بود با یک میلیون تومان، شغل ایجاد کند اکنون 

می خواهد مناطق آزاد را »آباد« کند.
پول خودمان را هم نمی توانیم وارد کشور کنیم چه برسد به سرمایه خارجی ها

افقه با بیان اینکه کشور درگیر شدیدترین تحریم هاست، گفت: ما پول خودمان را هم 
نمی توانیم به کشور بیاوریم چه برسد به سرمایه خارجی ها! در چنین شرایطی، حرف 

از سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد دلاری اماراتی ها خنده دار است !
عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران افزود: چین و روسیه که شرکای منطقه ای ما 

هستند هم وارد مراودات تجاری بزرگ با ما نمی شوند چه برسد به امارات.
تنش ایران و امارات بر سر حاکمیت جزایر سه گانه

این اقتصاددان با اشاره به تنش بی سابقه امارات با ایران بر سر حاکمیت جزایر سه 
گانه گفت: در چنین شرایطی چه کسی باور می کند که امارات بگوید ۱۰۰ میلیارد 
دلار که معادل کل درآمد نفتی یک سال ایران قبل از تحریم هاست را در مناطق آزاد 

ایران سرمایه گذاری می کند؟
افقه افزود: صادرات یک ســال نفت ما در بهترین شرایط تاریخی در دوره ریاست 
جمهوری احمدی نژاد ۱۱۰ میلیارد دلار بود؛ آیا با این اوصاف رقم اعلامی می تواند 

درست باشد؟ این آمار های غلط تنها برای ایجاد دلگرمی است.
سرمایه گذار بیاید، کو زیرساخت؟!

حسین فروزان، مدیرعامل سابق منطقه آزاد ماکو نیز در این خصوص  با بیان اینکه 
مناطق آزاد ما زیرساخت ۱۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری که هیچ، زیرساخت ۱۰ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری را نیز ندارد، گفت: اصلا برقش را داریم؟ زیرساختش 
را داریم؟ شهرک صنعتی اش را داریم؟ آبش را داریم؟ چنین ادعایی تنها می تواند 

در حد حرف باشد.
وی با بیان اینکه تحریم و نبود زیرساخت عواملی هستند که مانع ورود سرمایه گذاران 
خارجــی به مناطق آزادند، ادامه داد: مناطق آزاد در زمان دبیری مرحوم اکبر ترکان، 
ســودی نصفه نیمه برای کشــور داشت که آن مزایا را هم از مناطق آزاد گرفتند. در 
شرایط کنونی کدام سرمایه گذار خارجی در مناطق آزاد ایران سرمایه گذاری می کند؟

در مورد ادعای سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد 
دلاری اماراتی ها در مناطق آزاد 


